



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، سويسرا

(23 – 27 آذار/مارس 2024)

#IPU148

الرقم 2

الجريدة اليومية

اليوم الثاني، الأحد، 24 آذار/مارس 2024

المكان	الاجتماع	التوقيت
	اللجنة التوجيهية (لجنة التسيير) للجمعية العامة* (اجتماع مغلق)	09:00 – 08:00
المدرج D، الطابق الأول، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات قاعة الجلسات العامة A، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات قاعة الجلسات العامة	المجلس الحاكم اللجنة الدائمة للسلم والأمن الدوليين	11:00 – 09:00 12:30 – 09:00
	مناقشة حول مشروع القرار بشأن معالجة الأثر الاجتماعي والإنساني لأنظمة الأسلحة الذاتية التشغيل والدكاء الاصطناعي، وصياغة مشروع القرار في جلسة عامة	12:30 – 09:00
	اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة	12:30 – 09:00
	مناقشة حول مشروع القرار بشأن الشركات من أجل العمل المناخي: تعزيز الوصول إلى طاقة صديقة للبيئة بتكلفة ميسورة، وضمان الابتكار، والمسؤولية، والإنصاف، وصياغة مشروع القرار في جلسة عامة	12:30 – 11:00
قاعة لوزان، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات	مجلس إدارة منتدى البرلمانيين الشباب* (اجتماع مغلق)	11:00 – 09:30
قاعة الجلسات العامة E&F، الطابق الثالث، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	اجتماع جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية	12:30 – 11:00
المدرج D، الطابق الأول، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	الجمعية العامة: المناقشة العامة	13:00 – 11:00
	الدبلوماسية البرلمانية: بناء الجسور من أجل السلام والتفاهم - الكلمات الافتتاحية - الجزء الرفيع المستوى لرؤساء البرلمانات	



المكان	الاجتماع	التوقيت
قاعة لوزان، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات	مكتب اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان* (اجتماع مغلق)	13:00 – 11:30
قاعة جنيف، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات	حلقة نقاش التصدي للتهديدات الاستراتيجية والوجودية من خلال الأمن المشترك وسيادة القانون منظمة بالتعاون مع برلمانيون من أجل عدم انتشار الأسلحة النووية ونزع السلاح ومجلس المستقبل العالمي (سيتم تقديم مرطبات خفيفة)	14:30 – 13:00
قاعة الجلسات العامة A، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	اللجنة الدائمة للسلم والأمن الدوليين صياغة مشروع القرار في جلسة عامة حول مواجهة الآثار الاجتماعية والإنسانية لأنظمة الأسلحة الذاتية التشغيل والدكاء الاصطناعي	17:00 – 14:00
المدرج D، الطابق الأول، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	الجمعية العامة: مواصلة المناقشة العامة - الجزء الرفيع المستوى لرؤساء البرلمانات	17:00 – 14:30
قاعة الجلسات العامة B&C، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	منتدى البرلمانين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي - ضيف خاص: الدكتور فيليب بوليه - مساعدة الأمين العام للأمم المتحدة المعني بشؤون الشباب	17:30 – 14:30
الصاله رقم 4، الطابق السفلي 1-، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	لجنة شؤون الشرق الأوسط* (اجتماع مغلق)	17:30 – 14:30
قاعة الجلسات العامة E&F، الطابق الثالث، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	اجتماع جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية	17:30 – 14:30
قاعة لوزان، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات	لجنة حقوق الإنسان للبرلمانيين* (اجتماع مغلق)	18:00 – 14:30
المدرج D، الطابق الأول، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات مركز جنيف الدولي للمؤتمرات	الجمعية العامة قرار بشأن البند الطارئ حفلة استقبال مقدم من قبل سويسرا	18:30 – 17:00 بعد التصويت

معلومات عامة

الجمعية العامة - معلومات عن الجلوس

لا يمكن تعديل إعداد قاعة الجلسات العامة، ونظراً لارتفاع عدد الحضور في الجمعية العامة الـ148، فإن عدد المقاعد محدود. ولذلك، حُصصت لكل وفد مقاعد كافية لأعضائه في المجلس الحاكم (ثلاثة مقاعد كحد أقصى). وبالنسبة للوفود من البلدان التي يزيد عدد سكانها على 100 مليون نسمة، خصص مقعد إضافي، وحيثما أمكن، لدى الوفود التي يرأسها رئيس برلمان مقعد إضافي.

ولن تكون الوفود المراقبة قد خصصت مقاعد فردية، ولكن يجوز لها أن تجلس في منطقة المراقبين الواقعة في الجزء الخلفي من القاعة. وأعضاء الوفود والموظفون، فضلاً عن المراقبين، الذين ليس لديهم مقاعد في الجلسة العامة، مدعوون للذهاب إلى صالات العرض الواقعة على جانبي القاعة.

الفعاليات القادمة

الإثنين، 25 آذار/مارس
11:00 – 13:00
الاجتماع الرفيع المستوى بشأن أزمة تعددية الأطراف: الأسباب الجذرية والحلول
الممكنة
قاعة جنيف، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات

الإثنين، 25 آذار/مارس
14:00 – 16:00
حلقة نقاش بشأن الحوار بين الأديان: بناء الجسور من خلال الحوار بين الأديان من أجل مجتمعات أكثر سلاماً وشمولاً
قاعة الجلسات العامة B&C، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

الإثنين، 25 آذار/مارس
15:00 – 16:30
ورشة عمل حول الأمن البشري: تجهيز البرلمانيين من أجل بناء السلام ومنع نشوب النزاعات
الصالة رقم 4، الطابق السفلي -1، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

الإثنين، 25 آذار/مارس
16:30 – 18:30
ورشة عمل بشأن الذكاء الاصطناعي
منظمة بالتعاون مع اليونسكو والاتحاد الدولي للاتصالات ومنتدى حوكمة الإنترنت
قاعة الجلسات العامة B&C، الطابق الأرضي، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

الثلاثاء، 26 آذار/مارس
11:30 – 13:00
حلقة نقاش بشأن حماية حقوق الأقليات: نحو تشريع شامل لمكافحة التمييز
منظمة بالتعاون مع مكتب مفوض الأمم المتحدة السامي لحقوق الإنسان ومؤسسة الحقوق المتساوية
الصالة رقم 4، الطابق السفلي -1، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات



الثلاثاء، 26 آذار/مارس
18:30 – 16:30
ورشة عمل بشأن تنفيذ اتفاقية حظر الأسلحة الكيميائية
منظمة بالتعاون مع منظمة حظر الأسلحة الكيميائية
الصالة رقم 4، الطابق السفلي -1، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

الثلاثاء، 26 آذار/مارس
18:30 – 16:30
حلقة نقاش حول تغير المناخ والنزاع: كيف تضمن البرلمانات الصحة خلال أوقات الأزمات؟
قاعة جنيف، المبنى الملحق بمركز فارينتي للمؤتمرات

الصحافة والاتصالات

يقع جناح دائرة الاتصالات بالقرب من مكتب التسجيل حيث ستجدون آخر منشورات الاتحاد البرلماني الدولي، ومنتجاته. وقوموا بزيارة الجناح من أجل القيام بمقابلة حول دور الدبلوماسية البرلمانية للمساهمة في السلم والأمن، لا سيما تلك المتعلقة بالذكرى السنوية الـ135 لهذا العام.

وكجزء من حملة الاتحاد البرلماني الدولي المتعلقة بالمناخ بعنوان البرلمانات من أجل الكوكب، يهمننا مقابلتكم للاستماع إلى ما تقومون به لجعل برلمانكم أكثر مراعاة للبيئة، وتطبيق اتفاق باريس بشأن تغير المناخ.

ويرجى التواصل عبر البريد الإلكتروني التالي: press@ipu.org من أجل أي استفسارات إعلامية.

ويرجى الانضمام إلى المحادثات على وسائل التواصل الاجتماعي باستخدام هاشتاغ #IPU148 أو هاشتاغ #Parliaments4thePlanet

twitter.com/ipuparliament

facebook.com/InterParliamentaryUnion

instagram.com/ipu.parliament_official

youtube.com/user/iparliamentaryunion

linkedin.com/company/inter-parliamentary-union

وسيتم نشر صور من الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي على فليكر Flickr، الواردة على الرابط التالي:

<http://www.ipu.org/148pics>



ضمان عقد جمعية عامة

أمانة ومحترمة



قوموا بتنزيل السياسة الجديدة
لمنع التحرش ومكافحته، بما في
ذلك التحرش الجنسي في
الجمعيات العامة وغيرها من فعاليات الاتحاد البرلماني الدولي
التابعة للاتحاد البرلماني الدولي

التواصل مع جهات تنسيق السياسات

أندرية لوريير، مدير دائرة الدعم

و/أو

كاررين جبر، مديرة البرامج

يرجى الكتابة إلى البريد الإلكتروني التالي:

speakout@ipu.org

شبكة واي-فاي Wi-Fi:

تتوفر شبكة واي-فاي Wi-Fi مجانية في
مركز جنيف الدولي للمؤتمرات.

الشبكة: UIP148_24

كلمة المرور: Geneva148



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, Switzerland
23–27 March 2024

JOURNAL
DAY 2, Sunday 24 March 2024



No. 2

Time	Meeting	Place
08:00 – 09:00	Assembly Steering Committee* <i>(closed meeting)</i>	
09:00 – 11:00	Governing Council	Amphitheatre D Level 1 – CIG
09:00 – 12:30	Standing Committee on Peace and International Security Debate and start of drafting in plenary of the draft resolution on <i>Addressing the social and humanitarian impact of autonomous weapon systems and artificial intelligence</i>	Plenary A Level 0– CIG
09:00 – 12:30	Standing Committee on Sustainable Development Debate and start of drafting in plenary of the draft resolution on <i>Partnerships for climate action: Promoting access to affordable green energy, and ensuring innovation, responsibility and equity</i>	Plenary B&C Level 0– CIG
09:30 – 11:00	Board of the Forum of Young Parliamentarians* <i>(closed meeting)</i>	Salle Lausanne CCV Annexe
11:00 – 12:30	ASGP Meeting	Plenary E&F Level 3– CIG
11:00 – 13:00	Assembly General Debate Parliamentary diplomacy: Building bridges for peace and understanding <ul style="list-style-type: none">- Opening remarks- High-level segment for Speakers of Parliament	Amphitheatre D Level 1– CIG
11:30 – 13:00	Bureau of the Standing Committee on Democracy and Human Rights* <i>(closed meeting)</i>	Salle Lausanne CCV Annexe
13:00 – 14:30	Panel discussion <i>Addressing strategic and existential threats through common security and the rule of law</i> Organized in cooperation with PNND and the World Future Council <i>(light refreshments will be served)</i>	Salle Genève CCV Annexe
14:00 – 17:00	Standing Committee on Peace and International Security Drafting in plenary of the draft resolution on <i>Addressing the social and humanitarian impact of autonomous weapon systems and artificial intelligence</i>	Plenary A Level 0– CIG
14:30 – 17:00	Assembly: Continuation of the General Debate <ul style="list-style-type: none">- High-level segment for Speakers	Amphitheatre D Level 1– CIG
14:30 – 17:30	Forum of Young Parliamentarians of the IPU <ul style="list-style-type: none">- <i>Special guest: Dr. Felipe Paullier – UN Assistant Secretary General of Youth Affairs</i>	Plenary B&C Level 0– CIG
14:30 – 17:30	Committee on Middle East Questions* <i>(closed meeting)</i>	Salle 4 Level -1– CIG
14:30 – 17:30	ASGP Meeting	Plenary E&F Level 3– CIG
14:30 – 18:00	Committee on the Human Rights of Parliamentarians* <i>(closed meeting)</i>	Salle Lausanne CCV Annexe
17:00 – 18:30	Assembly Decision on the emergency item	Amphitheatre D Level 1– CIG
After the vote	Cocktail reception offered by Switzerland	CIG

GENERAL INFORMATION

Assembly – Seating information

The setup of the Plenary Hall cannot be modified and, due to high attendance at the 148th Assembly, seating is limited. Therefore, each delegation has been allocated sufficient seats for its Governing Council members (maximum three). For those delegations from countries with a population of more than 100 million inhabitants an additional seat has been allocated and, where possible, delegations led by Speakers also have an additional seat.

Observer delegations will not have assigned individual seating, but may sit in the Observers area, towards the back of the Hall. Delegation members and staff, as well as Observers, who do not have seats in the Plenary, are invited to go the Galleries located on either side of the Hall.

FORTHCOMING EVENTS

- Mon. 25 March
11:00 – 13:00
High level meeting on *The crisis of multilateralism: Root causes and possible solutions*
Salle Genève – CCV Annexe
- Mon. 25 March
14:00 – 16:00
Panel Discussion on Interfaith dialogue: *Building bridges through interfaith dialogue for more peaceful and inclusive societies*
Plenary B&C – level 0 – CIGG
- Mon. 25 March
15:00 – 16:30
Workshop on *Human security: Equipping parliamentarians for peacebuilding and conflict prevention*
Salle 4 – Level -1 – CIGG
- Mon. 25 March
16:30 – 18:30
Workshop on artificial intelligence (AI)
Organized in cooperation with UNESCO, ITU and Internet Governance Forum
Plenary B&C – level 0 – CIGG
- Tue. 26 March
11:30 – 13:00
Panel discussion on *Protecting minority rights: Towards comprehensive anti-discrimination legislation*
Organized in cooperation with OHCHR and the Equal Rights Trust
Salle 4 – Level -1 – CIGG
- Tue. 26 March
16:30 – 18:30
Workshop on the *Implementation of the Chemical Weapons Convention*
Organised in cooperation with Organisation for the Prohibition of Chemical Weapons
Salle 4 – Level -1 – CIGG
- Tue. 26 March
16:30 – 18:30
Panel discussion on *Climate change and conflict: How can parliaments ensure health during times of crises?*
Salle Genève – CCV Annexe

COMMUNICATIONS AND PRESS

The main Communications stand is located close to the main Registration desk, where you will find all the latest IPU publications and products.

Come to the stand to be interviewed on the role of parliamentary diplomacy in contributing to peace and security, especially linked to the IPU's 135th anniversary this year.

As part of the IPU's climate campaign *Parliaments for the Planet*, we are also interested in interviewing you to hear what you are doing to green your parliament and to implement the Paris Agreement on climate change.

For media enquiries, please contact press@ipu.org

On social media, please join the conversation using #IPU148 or #Parliaments4thePlanet.

twitter.com/ipuparliament

facebook.com/InterParliamentaryUnion

instagram.com/ipu.parliament_official

youtube.com/user/iparliamentaryunion

linkedin.com/company/inter-parliamentary-union

Photos from the 148th Assembly of the IPU will be posted on Flickr <http://www.ipu.org/148pics>



**For a safer,
more responsible and
respectful Assembly**

Download the IPU's new *Policy to prevent and address harassment including sexual harassment at IPU Assemblies and other IPU events.*

Reach out to the Policy Focal points:

Andrée Lorber, *Director of Support Services,*
and/or

Kareen Jabre, *Director of Programmes*

Write to: speakout@ipu.org

WIFI NETWORK:

**There is a free WIFI network
available in the CIGG.**

**NETWORK ID: UIP148_24
PASSWORD: Geneva148**